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před několika týdny jsem na své faceboo-
kové stránce sdílel rozhovor s poslancem ze 
strany, kterou mnozí považují za nedemokra-
tickou. Přidal jsem k tomu komentář v tom 
smyslu, že sledovat toto video je skoro surreálný 
zážitek. Interview podle mě totiž bylo opravdu 
kuriózní: Moderátor politika důrazně, nic-
méně korektně a ve vší slušnosti konfrontoval 
s jeho minulými kontroverzními činy a výroky 
a žádal ho o komentář. Poslanec zjevně neměl 
zájem cokoli ze své minulosti kriticky revidovat, 
neřku-li se za něco omlouvat, a tak opakovaně 
uhýbal od tématu, popř. novináře osočoval, že 
se ptá špatně. Tak jsem aspoň záznam vnímal 
já – a kroutil jsem hlavou, jak je možné, že lidé 
zvolili do sněmovny někoho takového.

Pak ale video okomentovali dva z mých 
věřících přátel. Podle nich byl moderátor zau-
jatý, zjevně se snažil politika znemožnit, deho-
nestovat, zahnat ho do úzkých, nasadit mu psí 
hlavu. Politik se ovšem nedal účelově kladenými 
dotazy zaskočit, nepřistoupil na novinářovu 
hru a vyšel z konfrontace se ctí. 

Přiznám se, že mě pohled mých kamarádů 
zaskočil. Opravdu jsme se dívali na stejné inter-
view? Jak je možné, že moji kamarádi nevidí 
totéž co já? Zjevně máme každý jiné „brýle“, 
takže stejnou událost či osobnost vnímáme 
naprosto odlišně.

Proč nás to tak překvapuje? Facebook je 
naprogramován tak, aby v nás vzbuzoval pozi-
tivní emoce. Proto nám nabízí stránky, které 
nás zajímají, obrázky, které se nám líbí, obklo-
puje nás lidmi s podobnými názory; potlačuje 
to, co je nám nepříjemné. Vytváří v nás iluzi, 
že „nás“, tedy těch, kdo smýšlejí podobně, je 
většina. Je to ale harmonie falešná, protože 
společnost (ale i církev) je mnohem rozmani-
tější, než by se nám z facebooku zdálo. A pak 
nás snadno vyděsí či rozzlobí, když někdo tuto 
„bezpečnou“ iluzi „jednoty“ naruší radikálně 
jiným stanoviskem. 

Provokující příspěvek nám cinkne na 
mobilu nebo v počítači a vyzývá k okamžité 
reakci. Pěkně zatepla tomu zpozdilci vysvět-
líme, že je naivní, čerpá informace ze špat-
ných zdrojů a celkově neví, která bije. Máme 
totiž tendenci si o sobě myslet spíše to dobré 
– a pokud s námi někdo nesouhlasí, logicky 
z toho vyplývá, že „mimo“ je on. To náš opo-
nent je neinformovaný, zabedněný, popř. 
morálně pokřivený! A když se nám podaří 
vtipný, řízný bonmot, kterým ho uzemníme, 
ještě máme pocit, jací jsme pašáci. (Nebo to 
snad u vás funguje jinak? Jak často si, když se 
s někým dostanete do sporu, řeknete, že ten 
pomýlený či omezený jste nejspíš vy?)

Blíží se prezidentské volby. V době, kdy čtete 
tyto řádky, už to možná v médiích a zvláště 
na sociálních sítích začíná pěkně vřít, a řečeno 
kovbojskou hantýrkou, kolty jsou proklatě 
nízko a kolem uší sviští jedna kulka za druhou. 
Přímá demokracie, zvláště když se aplikuje 
celostátně, rozděluje společnost na nesmiřitelné 
tábory. Zákopy jsou často vykopány i napříč 
církvemi, sbory, rodinami. 

Zkusme během letošní prezidentské volební 
kampaně jít proti proudu. Být pokorní, víc 
mlčet a neprosazovat za každou cenu své 

názory. Nešířit neověřené informace z pochyb-
ných zdrojů. Zasypávat příkopy. Učme se hledat 
pokoj. Nepoužívat nálepky jako buran, želé, 
vlezdobruselista, vítač, ovar, havloid, sluníčkář, 
lůza, pražská kavárna. Neurážet, neponižovat, 
nepohrdat, jednat s bratry jako s bratry – 
v lásce a s úctou. Možná pak i lidé kolem nás 
poznají, že jsme jiní, že jsme Ježíšovi učedníci 
(viz J 13,35). Volby přejdou, ale naše vztahy 
zůstanou. Pokud je ovšem rozbijeme, nemusí 
být snadné je dát zase do pořádku.

To, jak spolu jednáme, není jedno ani 
Pánu Bohu. Máme až podivuhodnou moc – 
můžeme ovlivnit, co Stvořitel a Vládce vesmíru 
cítí. Můžeme mu dělat radost, a můžeme ho 
i zarmoutit. Apoštol Pavel v epištole Efez-
ským vyzývá: Nezarmucujte Ducha svatého 
Božího... Vysvětlení, čím to můžeme dělat, 
nabízí hned v následujících verších: Všechna 
hořkost, zuřivost, hněv, křik a rouhání ať jsou 
od vás odňaty zároveň se vší špatností. Buďte 
k sobě navzájem laskaví, milosrdní a odpouš-
tějte si navzájem, jako i Bůh v Kristu odpustil 
vám. (Ef 4,30–32) 

Je v pořádku spolu nesouhlasit, ale není 
jedno, jakou formou to děláme. Je možné říkat 
pravdu v lásce (Ef 4,15). Na tom, že křesťané 
mají různé názory a politická přesvědčení, není 
nic špatného. To, že je projevují, může zname-
nat, že jim záleží na budoucnosti naší země. 
Naprosto nekompatibilní stanoviska pak mohou 
být důsledkem toho, že naše poznání je čás-
tečné a naše dílky z „koláče pravdy“ se nemusejí 
překrývat. A přiznejme si – někdy se opravdu 
můžeme mýlit. 

Pokud mnou ale u monitoru lomcuje hněv 
a chuť druhého setřít, jak se asi cítí Ten, který 
žije ve mně? Pokud náš spor provází křik (jeho 
obdobou na internetu je třeba psaní VELKÝMI 
PÍSMENY), Duch svatý utichá. Pokud ve svých 
životech, ve svých sborech či církvích postrá-
dáme jeho jednání, jeho moc, možná stojí za to 
se zamyslet nad tím, jestli jsme ho sami nevy-
hnali. To, že máme pravdu, vůbec nemusí zna-
menat, že máme taky Boží požehnání.

Pro lásku Boží – i pro vaši lásku k němu 
– vás prosím: Neudělejme z doby voleb dobu 
uhašování Ducha svatého. Pokud jste se nechali 
vtáhnout do hádek, postavte se před Boha 
a zeptejte se ho, jestli se mu líbilo, jakým tónem 
jste komunikovali. Pokud jste ho zarmoutili, 
čiňte pokání. Je-li pro vás příliš těžké se nene-
chat vyprovokovat ke zbytečným sporům, dejte 
si do 27. ledna půst od facebooku. Běžte volit, 
ale nepřestaňte milovat ty, kdo volí jinak. 

Tomáš Coufal

Milý čtenáři,

ý j p

Předvolební 
přestřelky

editor ia l
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„V e všem jsme sužováni, ale nejsme  vháněni 
do úzkých, býváme v nejistotě, ale nejsme 
zoufalí; jsme pronásledováni, ale nejsme 

opuštěni; jsme sráženi, ale nejsme ničeni. Stále nosí-
me na svém těle Ježíšovo umírání, aby i život Ježíšův 
byl zjeven na našem těle. Neboť my, kteří žijeme, 
jsme stále vydáváni pro Ježíše na smrt, aby i život 
Ježíšův byl zjeven na našem smrtelném těle. Takže 
v nás působí smrt, kdežto ve vás život.“ (2K 4,8–12)

Tomu poslednímu verši jsem nikdy moc nero-
zuměl: „Takže v nás působí smrt, kdežto ve vás ži-
vot.“ Po nějakých deseti letech na misii jsem mu 
pomalu rozumět začal. Pavel tady dává do kontra-
stu „v nás“ – „ve vás“, „my“ – „vy“ a zjevně zde dělí 
křesťany na dvě skupiny: na ty, kteří slouží, a na ty, 
kterým je slouženo. Pavel a  jeho spolupracovní-
ci byli těmi, kteří založili sbor v Korintu a slouži-
li v něm. Aby se na Korintských zjevoval Ježíšův 

život, musel Pavel i  jeho spolupracovníci nechat 
ve svém životě působit smrt. Denně umírali sami 
sobě, svým představám, ambicím, plánům, tou-
hám, a často byli i v re-
álném ohrožení živo-
ta. Aby v Korintu vznikl 
sbor, který by odrážel Je-
žíšův život, musel Pavel 
a  jeho tým mnoha vě-
cem umřít a stále znovu 
jim umírat. 

Má-li se někde zje-
vit Ježíšův život, musí 
se někdo obětovat pro 
druhé, musí v sobě nechat působit smrt. Je to je-
den ze základních Božích principů, který Pán Je-
žíš vyjádřil jednou větou: „Amen, amen, pravím 
vám: Jestliže pšeničné zrno, které padlo do  země, 
nezemře, zůstává samo. Zemře-li však, přináší 
mnohý užitek.“ (J 12,24) Všichni bychom si přáli 
přinést mnohý užitek, ale nechce se nám zemřít. 
Ale pokud nezemřeme, užitek nepřineseme. Ne-
jde tu o  nějakou abstraktní, symbolickou smrt, 

která se nás nijak nedotkne, 
a pokud ano, pak jen jako nějaká 
dojemná báseň. Žít pro Ježíše 
znamená nežít pro sebe, umřít 
sobě. A žít pro Ježíše je totéž jako 
sloužit mu. A  sloužit mu zna-
mená nesloužit sobě, neukrást 
Bohu církev, aby nám sloužila 
k  uspokojení našich vlastních 
potřeb, k  rozptýlení osobních 
nejistot a  pochybností, k  nasy-

cení hladu po významu a důležitosti nebo k zís-
kání sebevědomí tím, že se staneme vůdci lidí. 
A zemřít tomu všemu není žádná poezie.

Byl jsem „posedlý církví“

Vyplývá z toho velmi důležitá pravda: Služba 
Bohu je vždycky obousměrná ulice. Neodjel jsem 
na misii do Chorvatska, abych tam dělal něco pro 
Boha, ale taky proto, aby Bůh dělal něco se mnou. 
A to platí pro každou službu. To, co pro Boha dě-
láme, je důležité, ale ještě důležitější je, co Bůh 

 Teologové o Kalvínovi. 13. 11. po-
řádalo Sdružení evangelikálních teologů 
(SET) již dvacáté páté teologické fórum, 
tentokrát na téma Jan Kalvín – vývoj a vliv 
reformovaného učení. Fórum navázalo 

na minulé 
téma, kte-
ré se věno-
valo Mar-
tinu Lu-
therovi, 
a otevřelo 
tedy otáz-
ky učení 

a praxe dalšího z reformátorů, který ov-
šem na Luthera navazoval a vyvolává 
pravděpodobně více kontroverzí. Zájem 
předčil očekávání organizátorů, neboť 
účastníci se do malého sálu CB Praha 1 
takřka nevešli.

Zastoupení přednášejících bylo vskutku 
reprezentativní, neboť mezi přednášejícími 
byli tři profesoři a jeden docent. Předná-
šející probrali jak historické události, tak 
učení i aplikaci do dnešní doby. Věnovali se 
sporu mezi kalvinisty a arminiány, a pro-
tože mezi přednášejícími byli jak zastánci 
kalvinismu, tak jeho oponenti, nebyly 
všechny pohledy shodné. Asi nejostřejší 
kritiku kalvinismu přinesl doc. Petr Macek, 
který se zaměřil na neokalvinismus a pět 
bodů kalvinismu označil částečně za do-
xologii, tedy oslavu Boha člověkem, který 
je v úžasu z Božího díla záchrany, a učení 
o nepodmíněném vyvolení a omezeném 

vykoupení za spekulaci, která se míjí 
s evangeliem.

Fundovanost přednášek byla oslabe-
na u některých přednášejících tím, že se 
nedrželi zadaného tématu (jeden z před-
nášejících v části své promluvy v podstatě 
zopakoval, co řekl dřívější řečník), a pře-
kračováním vymezeného času, kvůli čemuž 
v podstatě nebyl čas na diskusi a položení 
některých otázek, které se po vyslechnutí 
přednášek přímo nabízely. Obecně je nedo-
statek diskuse, nebo možná až strach z dis-
kuse na nějaké kontroverzní téma slabinou 
jinak velmi kvalitních akcí SET.                 LO

 ERC má nové předsednictvo. Valné 
shromáždění Ekumenické rady církví se se-
šlo v Praze 21. 11. a mimo jiné si na další 

dva roky zvolilo nové předsednictvo. 
Ve funkci předsedy potvrdilo synodního se-
niora ČCE Daniela Ženatého. Ten se stal loni 
v létě předsedou automaticky z pozice prv-
ního místopředsedy poté, co na svou funkci 
rezignoval předchozí předseda Daniel Fajfr.  

Prvním místopředsedou byl zvolen 
superintendent ECM Petr Procházka, dru-
hým místopředsedou superintendent ECAV 

Marián Čop a náhradníkem předsednictva 
Petr Raus, 1. místopředseda Rady CB.  

Tento nejvyšší orgán ERC se skládá ze 
tří delegátů za každou z 11 členských církví 
a po jednom zástupci za církev přidruženou 
a církve se statusem pozorovatele. Poprvé 
mezi sebou valné shromáždění uvítalo zá-
stupce Luterské církve evangelické a. v., kte-
rá byla za člena pozorovatele přijata rozhod-
nutím Řídícího výboru ERC 11. října 2017.

 Většina Čechů chce zdanit církev-
ní restituce. Z průzkumu, který pro Český 
rozhlas provedla agentura Median v půlce 
listopadu, vyplývá, že pro zdanění peněžní 
náhrady církvím jsou dvě třetiny obyvatel-
stva. Z celkového počtu 1081 respondentů 
na otázku „Má se zdanit peněžitá část cír-
kevních restitucí?“ 43 % odpovědělo „roz-
hodně ano“, 23 % „spíše ano“. „Rozhodně 
ne“ zvolilo 12 % dotázaných, 13 % uved-
lo „spíše ne“. 9 % vybralo jako odpověď 
možnost „nevím“. 

Otázku případného zdanění restitucí 
oživil po volbách předseda vítězného hnutí 
ANO Andrej Babiš, který jejich výši kriti-
zuje dlouhodobě. Zdanění požaduje také 
SPD Tomia Okamury i komunisté, kteří ho 
dokonce zahrnuli do svého volebního pro-
gramu a uvedli zdanění náhrad jako jednu 
z podmínek pro podporu menšinové vlády 
ANO. Zásadně proti danění jsou lidovci, 
ODS, TOP 09 i Starostové. Považují za ne-
mravné danit majetek, který byl ukraden. 
Bylo by to také protiústavní – politici by 

museli změnit smlouvu, která už byla po-
depsána a začala být naplňována.  

Ke snahám znovuotevřít diskusi o ma-
jetkovém vyrovnání se v listopadu vyjádřilo 
i valné shromáždění Ekumenické rady círk-
ví. Přijalo prohlášení, že „přijetím zákona 
č. 428/2012 Sb. a následným uzavřením 
příslušných smluv je z pohledu Ekumenické 
rady církví otázka majetkového vyrovnání 
s církvemi vyřešena. Tento dosažený stav 
byl výsledkem kompromisu všech zúčast-
něných stran a umožnil obnovení majetko-
vé základny a nezávislého postavení církví, 
jejichž existence a působení je nezbytným 
prvkem demokratické společnosti.“

Ačkoli zákon o církevních restitucích 
vstoupil v platnost už začátkem roku 2013, 
zjevně stále víří emoce a je předmětem 
mnoha sporů. Dosud k nim mají odpor jak 
mnozí politici, tak (podle zmíněného prů-
zkumu) i většinová společnost. Avšak stej-
ně jako v demokratické zemi není možné 
upírat druhým právo na vlastní názor, ne-
mělo by být opovrhováno právem smluv-
ním. Když už se čeští politici neřídí úslovím 
„sliby se mají plnit“, měli by alespoň plnit 
své písemně uzavřené závazky...

 Mezinárodní konference pro ve-
doucí. Devátý ročník české verze Global Lea -
dership Summit (GLS) proběhl 10.–11. 11. 
v Hradci Králové a 24.–25. 11. poprvé i v Ha-
vířově. Jedná se o křesťanskou konferenci 
pro vedoucí, která se každoročně koná v srp-
nu v americkém Chicagu. Přednášky se zde 

Jiří Dohnal 

Užitek přinesou 
jedině ti, kdo „zemřeli“

Ještě důležitější než to, co pro Boha 
děláme, je to, co dělá on s námi – 
a jestli mu to vůbec dovolíme.

Thomas Johnson


